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SLOVO STAROSTY

...pokračování na str. 3

BOROVSKÉ LISTY

Od Borovské desítky  
k trenérské licenci, str. 10 

Jaroslava Janáčková,
str. 11

Milí spoluobčané!
Vládní opatření nám zpřísnila náš 

běžný život a dotkla se i fungování všech 
úřadů včetně toho našeho. Otevřeno 
pro veřejnost smíme mít dvakrát 
týdně pět hodin. Ale to neznamená, 
že mimo tyto omezené úřední 
hodiny nepracujeme. Pracovnice jsou 
přítomné a kontaktovat je můžete po 
telefonu nebo přes e-mail. Neváhejte 
tak učinit kdykoli budete mít nějaký 
problém obecního rázu. 

Na samotná opatření je ve 
společnosti spousta rozdílných názorů. 
Osobně doporučuji zachovat chladnou 

hlavu, snažit se nepropadat panice, 
užívat si každého dne a dělat si drobné 
radosti, které nás budou držet v dobré 
náladě. Z hlediska společnosti vidím 
jako nejdůležitější udržet v chodu co 
nejvíce podniků, obchodů a běžných 
životních chodů, udržet zaměstnanost 
a vrátit děti co nejdříve do lavic.

S nejvyšší pravděpodobností 
oželíme některé kulturní akce jako je 
rozsvěcení vánočního stromu tak, jak 
ho známe, posezení pro seniory, školní 
besídku a možná i plesovou sezonu. 
Nezbývá, než doufat, že všechna tato 
omezení sociálního kontaktu mezi 
lidmi skutečně povedou k uklidnění 
koronavirové situace v republice. 
Zvláště seniorům se omlouváme, že 

pro ně nebudeme moci zorganizovat 
tradiční předvánoční posezení. Příští 
rok snad budeme moci uspořádat 
několik večerů u promítání starých 
filmů, fotek, vzpomínání a vyprávění  
a těšíme se, že si připravované akce 
užijí.

DĚTSKÉ HŘIŠTĚ
Jeden z projektů, který nás bude 

čekat, je rekonstrukce dětského hřiště 
u sokolovny. Hřiště pomalu dožívá 
a ustoupit by mělo plánovanému 
parkovišti. Nyní se nám otevírá cesta, 
jak zafinancovat obnovu, respektive 
hřiště nové, které by mělo vzniknout 
místo antuky v areálu sokolovny.  

Ačkoli koronavirová doba nepřeje většině podzimních kulturních akcí a ty jsou často bez náhrady zrušeny, přece jenom stále zůstává alespoň  
dětem pár možností, jak si větrný a slunný podzim příjemně užít - třeba pouštěním draka na hřišti u vodárny. Foto: Michaela Chlubnová
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VÝSLEDKY VOLEB DO KRAJSKÝCH ZASTUPITELSTEV 2020
KRAJ VYSOČINA 2. - 3. října 2020 volební účast 39,65%

VÝSLEDKY HLASOVÁNÍ V HAVLÍČKOVĚ BOROVÉ
Voliči 

v seznamu
Vydané 
obálky

Platné 
hlasy

Volební 
účast v %

772 297 294 38,47

KRAJ VYSOČINA

Voliči 
v seznamu

Vydané 
obálky

Platné 
hlasy

Volební 
účast v %

772 297 294 38,47Nové složení zastupitelstva Kraje Vysočina
Voleno 45 zastupitelů:

Ustavující Zastupitelstvo Kraje Vysočina, které mělo proběhnout 29. října 2020, bylo odloženo. Důvodem je podání návrhu na soudní přezkum voleb ke Kraj-
skému soudu v Brně, kterého využila volební strana Pro TOP Vysočinu. Nový možný termín pro svolání ustavujícího zasedání zastupitelstva kraje se odvíjí od 
termínu, kdy soud v dané věci rozhodne, resp. přesněji ode dne, kdy takové rozhodnu�  nabyde právní moci. Na programu ustavujícího zastupitelstva bude 
tradičně nejen složení slibu nově zvolených zastupitelů ještě do rukou stávajícího hejtmana, volba nového hejtmana, jeho náměstků a dalších členů rady 
kraje. Pramen: www.volby.cz; www.kr-vysocina.cz

BOROVŠTÍ ČERTI!
Oznamují, že vstoupí na povrch zemský 
dne 5. prosince ve večerních hodinách.

Žádáme občany, kteří doma vlastní neposlušné, 
zlobivé a přebytečné děti a mají zájem tuto nepří-

jemnou situaci řešit, aby neprodleně nahlásili 
svoji adresu do 4. 12. 2020 v místním nákup-

ním středisku COOP a tím se ujistili, že svatý 
Mikuláš se svým početným doprovodem navštíví 

Váš domov a promluví do duše Vašich dětí.
            
                S pozdravem ČERTI

Váš domov a promluví do duše Vašich dětí.
            
                

Váš domov a promluví do duše Vašich dětí.
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...pokračování ze str. 1

SLOVO  
MÍSTOSTAROSTY

BANKOVNÍ ÚČTY 
 MĚSTYS

 HAVLÍČKOVA BOROVÁ
NÁZEV ÚČTU Zůstatek 

účtu k  
30. 9. 2020

BÚ Česká spořitelna 5 131 716,60

Fond rozvoje 
bydlení ČS 305 490,98

ČSOB Municipální 
konto 21 405,56

ČSOB  
Spořící účet 21 106,94

ČNB Účet dotace 180 374,15
Fond vodovody 1 621 446,00
Fond kanalizace 2 340 150,00
CELKEM 9 621 690,23

                                                        Zpracovala: 
Magda Hošáková, ekonom městyse

Za období září - největší příjem 
-  dotace z MŽP na ČOV ve výši 
6.159.907,94 Kč
Za období září - největší výdaj  
- stavební práce na ČOV ve výši 
8.085.259,98 kč

DŮM Č.P. 72 MRÁZKOVO
Během měsíce října proběhla 

schůzka v domě č.p. 72 (Mrázkovo) 
s paní Borkovcovou z Odboru rozvoje 
města Havlíčkův Brod a panem Mgr. 
Pavlatou z Národního památkového 
ústavu v Telči. 

Dům č.p. 72 získal městys za 
minulého vedení a ačkoliv se v té 
době zdálo pořízení této nemovitosti 
zbytečné a nemělo mnoho příznivců, 
s odstupem času se ukazuje, že nákup 
domu nebyl úplně neuváženým 
krokem. Záměrem je na místě zbudovat 
dům s pečovatelskou službou, případně 
domov pro seniory. Umístění domu 
v blízkosti centra a zároveň v klidné 
lokalitě se pro tento účel přímo nabízí. 

Schůzka byla svolána, protože se 
objekt nachází v památkové zóně  
a pro další postup je názor památkářů 
zásadní. Některé prvky v objektu jsou 
sice památkově významné, ale celkově 
objekt významný není. Z jednání 
vyplynulo, že pokud dojde na to, že 
bude povolena demolice objektu, 
budou památkáři požadovat zachování 
některých stávajících parametrů 
budovy (půdorys, objem zdiva, pavlač 
a další). Dalším krokem je posouzení 
objektu statikem a následovat bude 
tvorba projektu. Důležité také bude 
zajištění financování celé akce. Je to 
teprve začátek velmi dlouhé cesty, ale 

věřím, že i náš městys bude jednou 
moci seniorům nabídnout místo pro 
důstojné stáří.

FINANČNÍ PŘÍSPĚVEK  
Z HASIČSKÉHO FONDU

V lednu letošního roku jsme 
požádali Hasičský fond Nadace Agrofert 
o finanční příspěvek na pořízení 
kompletního dýchacího přístroje 
Dräger s vyváděcí maskou a náhradní 
tlakovou láhví. Dne 14. října došla od 
nadace kladná odpověď, v níž nám byl 
přislíben příspěvek v požadované výši 
40 tisíc korun. Částka bude vyplacena 
proti faktuře na bankovní účet 
dodavatele. Dodavatelem dýchacího 
přístroje je firma Dufek s. r. o., a celková 
cena překročí částku 50 tisíc korun. 
V letošním roce se podařilo získat na 
vybavení naší JPO bezmála 100 tisíc 
korun. Na příští rok je v jednání dotace 
na pořízení nového devítimístního 
automobilu v celkové výši 750 tisíc 
korun. 

VZPOMÍNKA NA  
ROMANA BRUKNERA

Na konci letošního roku si 
připomínáme 10 let od úmrtí 
pana Romana Bruknera, druhého 
porevolučního starosty Havlíčkovy 
Borové. Roman Brukner starostoval 
dlouhých 18 let od roku 1992, kdy byl 
zvolen do funkce starosty po náhle 
zesnulém panu Jaroslavu Brychtovi. 
Připomínáme si člověka, který pro 
Havlíčkovu Borovou žil, který pro naši 
obec mnoho vykonal, a kterého stál 

Již několikrát se na zastupitelstvu řešily 
varianty, kam ho přemístit, a jako 
nejvhodnější byla vyhodnocena právě 
antuka. Nyní ministerstvo pro místní 
rozvoj vypsalo dotační titul na obnovu 
dětských hřišť. Pokusíme se připravit 
projekt a zažádat o 80 procentní 
dotační podporu.

SOKOLOVNA
Na úřadě proběhlo jednání se 

zástupci spolků k opravě elektro 
instalace v sokolovně. Stávající rozvody 
jsou provedeny z hliníku a letos končí 
revize elektroinstalace. Podle revizního 
technika ji můžeme na další období 
získat jen za podmínky, že provedeme 
zásadní opravu těchto rozvodů. Jinak 
jsme nuceni starou budovu zavřít  
a nepoužívat ji. 

Někdo může odsuzovat akce „Z“, 
ale je třeba si uvědomit, že naši předci 
sokolovnu v akci „Z“ postavili. Zástupci 
spolků nabídli s touto opravou pomoc. 
V průběhu listopadu a prosince mají 
proběhnout práce a věřím, že to 
nebude jen o pracovním nasazení, ale 
i o možnosti se potkat a udělat něco 

pro nás všechny, pro to, abychom měli 
opět prostory, kde by se mohli lidé rádi 
a často scházet. Spolkům tímto děkuji  
a těším se na spolupráci.

KANALIZACE A ČOV
Již jsem psal, že část výstavby 

kanalizace se přesune do ulice Horní 
obec. Není jisté, kdy se tak stane, 
protože do půli prosince potřebujeme 
proinvestovat krajskou dotaci na 
straně ke kořenové čistírně. Jinak 
hrozí, že bychom o část dotace přišli. 
Bohužel se s tím pojí i velká kumulace 
výkopových prací v ulicích Dolní, 
Družstevní, Horecká. Proto vás prosím o 
obezřetnost při pohybu těmito ulicemi.

VEŘEJNÉ OSVĚTLENÍ
Omlouvám se všem občanům 

jménem městyse za nefungující 
veřejné osvětlení v ulicích Polní, 
Zelenýho, Kopaninská a Luční. Tyto 
ulice se ponořily na týden do tmy, 
a to v momentě, kdy máme v každé 
ulici zapravené výkopy po kanalizaci. 
Takovýto stav mě velmi trápí. Hlavní 
část projektu je ale již zkreslena a teď 
se snažíme získat potřebná vyjádření 

všech dotčených úřadů. Nové osvětlení 
bude mít délku cca 2,5 kilometru  
a bude instalováno přes 50 nových 
lamp. Někdo si může položit otázku, 
proč tolik světel, ale odpověď je  
v „normách“. Nové osvětlení se řídí 
přísnými regulemi a bez splnění norem 
by projektant nemohl na projekt dát 
kulaté razítko a nebylo by možné 
požádat o stavební povolení. Nově 
osvítit naše ulice by se mohlo podařit 
do jara, do té doby se budeme snažit 
alespoň o provizorní osvětlení.

KRAJSKÉ VOLBY
Krajské volby máme za sebou  

a z nynějších povolebních jednání 
zřejmě vzejde nové vedení kraje 
v čele se širokou koalicí. Věřím, že  
i nové vedení půjde cestou prosperity 
a úspěšných projektů. Pro nás, 
menší obce, je totiž  důležité, aby 
vedení kraje rozdělovalo dotace  
s apolitickým pohledem. Děkuji 
voličům, že i přes složitou situaci 
dorazili k volbám a děkuji volební 
komisi, protože i pro ni to byl nelehký 
úkol, který zvládla na výbornou.

Přemysl Tonar, starosta

úřad starosty život. Roman Brukner 
zemřel po těžké nemoci ve věku 61 let, 
30. září 2010. Čest jeho památce.

Ing. Josef Nevole
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Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTYSE ZE DNE 8. 10. 2020
Omluveni Bc. Hana Tonarová, Milan Štefáček a Zdeněk 
Štěpán

ZM schválilo ověřovatele zápisu. 11-0-0
ZM schválilo usnesení z minulého jednání. 9-0-2 (Michaela 
Chlubnová, DiS., Ing. Karel Šmíd)
ZM schválilo program jednání. 11-0-0
ZM schválilo rozpočtové opatření č. 19/2020. 11-0-0
Starosta informoval o množství proinvestovaných finančních 
prostředků na stavbě kanalizace a ČOV – rozpočtové opatření 
ve výši 3.382.116 korun. Několik faktur má splatnost 
v listopadu, ale finanční prostředky na jejich zaplacení máme 
již na účtu, proto je možné je již nyní proplatit. Práce na 
stavbě kanalizace budou započaty také v ulici Horní Obec. 
Zbývá také doplatit stavbu nových parcel ve výši 1,7 milionů 
korun společnosti VHST, IČ 02464471, Myslotínská 1430,  
393 01 Pelhřimov.
Za měsíce říjen - listopad 2020 je nutné prostavět 5,5 milionu 
korun z dotace od Kraje Vysočina. Prozatím je prostavěno 
- od doby zahájení prací na stavbě - cca 55 milionu korun, 
celkově má být prostavěno 82 milionu. 
Starosta také mluvil o potřebě zakoupit nový sypač na zimu. 
ZM schválilo hodnotící a výběrovou komisi na akci „Mobilní 
kalová koncovka – ČOV“ ve složení  Jiří Halama, Ing. Karel 
Tonar, David Burian, Přemysl Tonar, Ladislav Hájek, náhradníci 
Ing. Jaroslav Blažek, Ing. Martin Benc, Jiří Geist, Ing. Josef 
Nevole, Mgr. Jana Žáková. 11-0-0
Technické parametry mobilní kalové koncovky byly 
konzultovány a doplněny s RNDr. Stehnem, upraven byl např. 
výkon čerpadla, minimální nosnost podvozku 9 t a několik 
dalších parametrů. Burian David se dotázal, zda je počítáno 
s vyšší kapacitou, kdyby se k nám kromě Modlíkova chtěla 
přidat ještě nějaká obec. Starosta uvedl, že je počítáno se 
72,5 % vytížením.
Dorazil Ing. Josef Nevole. 
ZM schválilo zadávací podmínky pro výběr dodavatele 
mobilního zařízení na akci „Mobilní kalová koncovka – ČOV 
Havlíčkova Borová“. 12-0-0
ZM schválilo Smlouvu o dílo s firmou GiTy, a.s., IČ 25302400, 
Mariánské náměstí 617/1, 617 00 Brno – Komárov, na 
realizaci akce WIFI4EU s cenou díla 324.495 korun bez DPH. 
12-0-0
Starosta sdělil, že proběhlo jednání s firmou GiTy, a.s.  
Na projekt městys získal cca 410.000 korun (přepočet  
z eura). Dodavatelské firmě to platí Evropská unie (voucher 
z EU). Městys musí pouze zajistit připojení na internet. Akci 
lze realizovat na jaře roku 2021.
Různé:
* Starosta informoval zastupitele o průběhu prací na 
veřejném osvětlení a na dešťové kanalizaci. Uvedl, že bude 
nutné vybrat světla, osobně by zvolil levnější variantu 
s možností ovládání svítivosti. K typům svítidel se budou 
vyjadřovat také pracovníci památkového ústavu z H. Brodu  
a pracovníci ze Správy CHKO Žďárské vrchy. V ulicích, kde 
došlo k odstranění veřejného osvětlení, je bohužel pouze 
možnost provizorního nasvícení komunikací - napojení 
z jiných ulic. V Kopaninské ulici to bude problematičtější. 
Starosta uvedl, že předpokládaný konec prací na veřejném 
osvětlení v dotčených ulicích je cca březen 2021, což je 
špatné, že v zimním období budou komunikace málo 
nasvíceny. Vše závisí na získání stavebního povolení.
* Starosta uvedl, že v domě č.p. 67 (Lukšovo) došlo k poruše 
kotle na tuhá paliva, proto dojde k zakoupení a zapojení 
nového zplynovacího kotle na dřevo. Původní kotel již 

nesplňoval emisní limity a stejně by muselo dojít k jeho 
výměně. Starosta sdělil, že je navíc počítáno s vytápěním 
objektu rodného domku K.H.B, aby se omezilo vytápění 
plynovým kotlem.
ZM schválilo záměr zřízení věcného břemene – služebnosti 
č. IE-12-2006477/VB/41, Oudoleň, rekonstrukce části obce, 
kabel nízkého napětí s ČEZ Distribuce, a.s., IČO 24729035 
se sídlem Teplická 874/8, 405 02 Děčín. 11-0-1 (Michaela 
Chlubnová, DiS.)
ZM schválilo záměr zřízení věcného břemene o umístění 
stavby č. IE-12-2007962/VB/2, název stavby: Havlíčkova 
Borová, K Vepřové, kabel nízkého napětí, s ČEZ Distribuce, 
a.s., IČO 24729035 se sídlem Teplická 874/8, 405 02 Děčín  
11-0-1 (Michaela Chlubnová, DiS.)
* V další diskuzi Mgr. Jan Žáková předložila prosbu, zda by 
bylo z důvodu bezpečnosti možné umístit od ulice K Vepřové 
před vchod základní školy květináče, které by zamezily 
vjíždění vozidel. Starosta uvedl, že pracovníci z Krajského 
úřadu Vysočina mají přijet zhodnotit hledisko bezpečnosti 
kolem základní školy. 
* Burian David upozornil, že v Programu rozvoje Městyse 
Havlíčkova Borová, ve strategických cílech jako priorita byly 
uvedeny i sociální služby a dotázal se, zda byly tyto služby 
zlegalizovány. Starosta uvedl, že k tomu dosud nedošlo, 
avšak proběhlo jednání s Bc. Klimešovou Danou, DiS., která 
by dle dosaženého vzdělání mohla v budoucnu zastávat 
pozici vedoucí pečovatelské služby. Další postup je v jednání.
* Dále se Burian David dotázal, zda je již kulturní komisí 
vypracován harmonogram na Havlíčkovy oslavy. Starosta 
odpověděl, že Mgr. Martina Brychtová a Bc. Janáček Jakub 
ho již zpracovali a je nutné navštívit Kraj Vysočina, abychom 
získali finanční podporu na vydání nové publikace a dalších 
materiálů.
* David Burian vznesl požadavek, aby Rada městyse 
Havlíčkova Borová zvolila člena do stravovací komise. 
* Burian David vznesl dotaz na výši vstupného v Rodném 
domě K.H.B. Starosta odpověděl, že nyní je cena vstupného 
10 korun pro studenty a 20 korun pro dospělého a že bude 
v nejbližší době probíhat jednání v rámci Rady Městyse 
Havlíčkova Borová o možnosti navýšení vstupného na  
20 korun student a 40 korun pro dospělého. 
* Místostarosta sdělil, že proběhlo jednání s předsedy 
místních spolků ohledně rekonstrukce elektrické instalace 
v budově sokolovny. Je nutné zvolit koordinátora prací  
a nechat zpracovat projekt. Z toho důvodu je v pondělí  
12. 10. 2020 sjednána schůzka s panem  Pavlem Stránským, 
IČO 03704653, Oudoleň 83, 582 24 Oudoleň a panem Vítem 
Zvolánkem, IČO 02951479, 582 24 Oudoleň 77, kteří zpracují 
projektovou dokumentaci. S předsedy místních spolků bylo 
dohodnuto, že k realizaci dojde nejspíš v listopadu během 
víkendů. Koordinaci akce přislíbil Michal Fišer z Havlíčkovy 
Borové. Městys zajistí materiál, nářadí a občerstvení pro 
brigádníky. 
* Jiří Geist upozornil na opakující nekázeň pracovníků svozové 
firmy komunálního odpadu, kdy některé odpadové nádoby 
nejsou opakovaně vyváženy a nádoby nejsou vraceny zpět 
na kraj komunikace, či za obrubník a překážejí tak provozu. 
Starosta uvedl, že tyto skutečnosti byly zdokumentovány, 
zaslány svozové firmě, aby došlo k nápravě. Burian David 
se dotázal, proč nebude nadále k vývozu docházet pouze 
1 x za 14 dní, zda by tím nedošlo k ušetření finančních 
prostředků. Starosta uvedl, že v naší trase je napojeno více 
obcí a prozatím ke změně nedojde.
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Z  JEDNÁNÍ  RADY  MĚSTYSE ZE DNE 30. 9. 2020

Z  JEDNÁNÍ  RADY  MĚSTYSE ZE DNE  
14. 10. 2020

(upraveno pro potřeby zpravodaje znamená, že zápis nebo usnesení ze ZM či RM je pouze 
minimálně upraven, někdy zkrácen, častěji dovysvětlen a především převeden z „úřednič-
tiny“ do „lidštiny“ tak, aby to byl souvislý text a nikoli sled písmen, čísel a těžko odhadnu-
telných zkratek; celé znění je pak zveřejněno na webu městyse a lze je kdykoli porovnat s 
verzí v BL)

Omluven Milan Štefáček
RM schválila rozpočtové opatření č. 18/2020. 4-0-0
RM schválila podání žádosti o kácení dřevin mimo les (3 ks 
borovic černých) na svažitém pozemku v ulici Pivovarská čp. 
94, Havlíčkova Borová, ve vlastnictví Městyse Havlíčkova 
Borová. 4-0-0
RM schválila žádost o změnu v užívání části rodinného 
domu Ing. Radoslava T. z  Havlíčkovy Borové dle projektové 
dokumentace vypracované Ing. Martinem Doležalem, 
Vepřová 133, 592 11 Velká Losenice, autorizovaným 
inženýrem pro pozemní stavby. 4-0-0
RM uděluje Ing. Bohumilu K. z Havlíčkovy Borové souhlas ke 
stavbě garáže o rozměrech 3 m x 5 m (se sedlovou střechou), 
na pozemku par. č. 178/48, k. ú. Havlíčkova Borová, ve 
vlastnictví žadatele a ke zřízení vjezdu přes pozemek par. 
č. 178/6, k. ú. Havlíčkova Borová, ve vlastnictví Městyse 
Havlíčkova Borová, IČ 00267431, Náměstí 278, 582 23 
Havlíčkova Borová. 4-0-0
RM uděluje Základní škole a Mateřské škole Havlíčkova 
Borová, IČ 70985669, Náměstí 97, 582 23 Havlíčkova Borová, 
souhlas k přijetí peněžitého daru ve výši 2.000 korun od 
společnosti SC Metal, s. r. o., IČ 26010402, U Nádraží 383, 
582 22 Přibyslav. 4-0-0
RM bere na vědomí žádost Šárky Š. z Havlíčkovy Borové  
o skácení třech vzrostlých borovic na pozemku par. č. 3135/3, 
k. ú. Havlíčkova Borová, u bytového domu čp. 94 v Havlíčkově 
Borové.
RM bere na vědomí žádost Tomáše V. z Havlíčkovy Borové 
o pronájem nebytových prostor za účelem uskladňování, 
ze dne 21. 9. 2020, JID 1818/2020/MSHB, č. j. 1712/2020/
MSHB.
RM bere na vědomí stížnost Anety P. z Benešova ve věci 
poškození majetku na pozemku u domu - ul. Kopaninská 214, 
Havlíčkova Borová, během prací na kanalizaci a při zavedení 
elektrického vedení. Dále došlo ke znemožnění vjezdu na 
výše uvedený pozemek.
RM bere na vědomí projevený zájem manželů Romany  

a Tomáše T. ze Slavkovic u Nového Města na Moravě,  
o koupi stavebního pozemku pro rodinné bydlení v  Havlíčkově 
Borové.
RM bere na vědomí souhlasné stanovisko Krajské hygienické 
stanice, Kraje Vysočina se sídlem v Jihlavě, Tolstého 1914/15, 
586 01 Jihlava – ke změně zápisu u školní družiny Základní 
školy a Mateřské školy Havlíčkova Borová, IČ 70985669, 
Náměstí 97, 582 23 Havlíčkova Borová, do rejstříku škol  
a školských zařízení v souvislosti se zvýšením kapacity školní 
družiny.
RM bere na vědomí výzvu Městského úřadu Přibyslav, 
Odboru výstavby a životního prostředí, Bechyňovo náměstí 
1, 582 22 Přibyslav, k účasti na závěrečné kontrolní prohlídce 
na stavbě: Komunikace a inženýrské sítě pro výstavbu  
10 rodinných domů v ulici Polní v Havlíčkově Borové –       
SO 06 - veřejné osvětlení, konané dne 6. 10. 2020.
RM bere na vědomí souhlas Městského úřadu Přibyslav, 
Odboru výstavby a životního prostředí, Bechyňovo náměstí 
1, 582 22 Přibyslav, s provedením ohlášeného stavebního 
záměru: stavební úpravy rodinného domu čp. 35 v Železných 
Horkách, stavebník Lucie D. z Jihlavy. 
RM bere na vědomí oznámení Katastrálního úřadu 
pro Vysočinu, Katastrálního pracoviště Havlíčkův Brod,  
o dokončení obnovy katastrálního operátu a jeho vyložení 
k veřejnému nahlédnutí v budově Úřadu městyse v Havlíčkově 
Borové, Náměstí 278, v zasedací místnosti, a to ve dnech od 
30. 10. 2020 do 12. 11. 2020.
RM bere na vědomí oznámení Krajského úřadu Kraje 
Vysočina, odboru kontroly, Žižkova 57, 587 33 Jihlava,  
o zahájení přezkoumání hospodaření Městyse Havlíčkova 
Borová, IČ 00267431, za rok 2020, a to dne 12. 10. 2020.
RM bere na vědomí upozornění společnosti ČEZ Distribuce, 
a.s., IČ 24729035, Teplická 874/8, Děčín, Děčín IV – Podmokly, 
na povinnost odstranění a okleštění stromoví a jiných porostů 
ohrožujících bezpečné a spolehlivé provozování zařízení 
distribuční soustavy, pro vlastníky a uživatele pozemků, přes 
něž vede nadzemní elektrické vedení distribuční soustavy, 
nebo na něž zasahuje ochranné pásmo.

Omluven Ing. Karel Tonar
RM schvaluje rozpočtové opatření  
č. 20/2020. 4-0-0
RM schvaluje nákup sypače 
komunikací VS-T od firmy 
AGROMETAL s. r. o., IČO 46508244, 
Nový Dvůr 938, 538 03 Heřmanův 
Městec, za cenu 139.400 korun bez 
DPH. 4-0-0
RM schvaluje záměr Zdeňka L.  
z Peršíkova výstavby drobné stavby 
svépomocí (přístřešek - zahradní 
posezení) dle předloženého návrhu, 
na pozemku par. č. 277/4, k. ú. 
Peršíkov. 4-0-0
RM schvaluje pronájem nebytových 
prostor čp. 19 Tomášovi V.  

z Havlíčkovy Borové. 4-0-0
RM schvaluje výstavbu zastřešeného 
parkovacího stání na osobní 
automobil o výměře do 25 m2, 
na pozemku par. č. 178/34, k. ú. 
Havlíčkova Borová, dle žádosti 
Ludmily K. z Havlíčkovy Borové. 4-0-0
RM schvaluje žádost Krajské správy 
a údržby silnic Vysočiny, příspěvkové 
organizace, IČO 00090450, Kosovská 
1122/16, 586 01 Jihlava, o pokácení 
dřevin rostoucích mimo les, č. j. 
1770/2020/MSHB. 4-0-0
RM schvaluje od 1. 11. 2020 výši 
vstupného do Památníku K. H. B., 
dospělí: 40 korun za osobu, studenti, 
děti, důchodci a ZTP/P pak 20 korun 
za osobu. 4-0-0

Sbor dobrovolných hasičů
Havlíčkova Borová

uskuteční v sobotu dne 7. listopadu 2020

SBĚR ŽELEZNÉHO
ŠROTU.

Sběr proběhne v Havlíčkově Borové
a v osadách Peršíkov a 

                          Železné Horky.                               
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ČESKÝ DEN PROTI RAKOVINĚ 
Stejně jako předešlé roky jsme se 

opět za knihovnu společně se ZŠ zapojili 
do celorepublikové akce Český den proti 
rakovině. Kvůli stávající situaci byla tato 
událost přesunuta z jara na 30. září. 
Český den proti rakovině je nejstarší 

sbírka v ČR, která se pravidelně koná 
již od roku 1996. Letošním tématem 
bylo nádorové onemocnění ledvin a 
močového měchýře. Chtěla bych velmi 
pochválit holky z 9. třídy, konkrétně 
Lucii Hájkovou, Anetu Jirákovou a Danu 

Zelenkovou, které se úkolu prodávat 
kytičky a informovat lidi o této události 
zhostily velmi dobře, a celé dopoledne 
proběhlo v příjemné atmosféře. Během 
tohoto dne se nám po Borové podařilo 
prodat 195 kytiček v hodnotě 5252 Kč. 
Děkujeme všem, kteří přispěli koupí 
měsíčku lékařského.

Simona Karásková

Jak vyzrát nad COVIDEM-19 ? 

11.

9.7.

4. 5.

3.2.              Roušky nebo respirátory nosíme všude mezi

              lidmi. Do mobilního telefonu si stáhneme 

aplikaci eRouška: www.erouska.cz

Ruce si pravidelně myjeme nebo dezinfikujeme. Rozestupy mezi lidmi dodržujeme 2 metry 

i s nasazenými rouškami.

Dopřejeme si denně pohyb v přírodě. 

Procházka, sport, práce na zahradě…

                 Snažíme se o pravidelný spánek. 

                 Hodina před půlnocí vydá za dvě hodiny 

   po půlnoci.

                Jíme méně sladkých potravin  s přidanými 

                cukry. Maximum je 24 gramů denně = 6 kostek 

 cukru. Obezita a cukrovka komplikuje léčbu každé 

 nemoci, tedy i COVID-19.

               Vybíráme potraviny s menším obsahem soli. 

               Maximum je denně 6 gramů. Vysoký 

krevní tlak komplikuje léčbu každé nemoci, 

tedy i COVID-19.

                    Nekouříme ani elektronické cigarety nebo 

                    zahřívaný tabák. Kouření komplikuje léčbu 

     každé nemoci, tedy i COVID-19.

Radujeme se z maličkostí a myslíme 

na spokojenost svých blízkých.

Zaměřujeme se na to, co můžeme ovlivnit.

2 m

1.

© Státní zdravotní ústav 2020 

  STÁTNÍ 
 ZDRAVOTNÍ
ÚSTAV

Jíme 2 porce ovoce a 3 porce zeleniny 

každý den. 1 porce je velikosti pěsti.

6.

8.

Pravidelně větráme.  

Čteme knížky, malujeme, skypujeme...

10. Dbáme na dostatek vitaminu D, který podporuje
imunitu.

Více na https://koronavirus.mzcr.cz/nezapominejte-na-vitamin-d-ktery-
podporuje-imunitu/

V.-X. min. 2x týdně 20 min.        
40 min. 
senioři

MLÉKOmin. 2x týdně. 
Doplňky stravy 
XI.- IV.

INFORMAČNÍ LINKY 
Ministerstva zdravotnictví ČR

1221
celostátní infolinka pro 

podnikatele 1212

NOUZOVÝ STAV BYL PRODLOUŽEN DO 20. LISTOPADU
Přehled hlavních omezení
* povinnost nosit roušku ve všech vnitřních a vnějších
   prostorách (výjimky – domácnost, zahrada, les, když
   dokážeme zachovat dostatečnou vzdálenost od ostatních...)
* omezení pohybu – zákaz volného pohybu lidí od 21 do 4:59
   (výjimky – cesty do práce, k lékaři či domů, a venčení psa do
   500 m od domu)
*  home office neboli práce z domu – všude, kde je to možné,
    ve všech soukromých, veřejných i státních podnicích
    je vládou doporučena práce z domu

* omezení prodeje – zakázán maloobchodní prodej 
    v neděli a ve všední dny musí být zavřeno od 20 do 
    5 hodin, výjimku mají čerpací stanice, lékárny, prodejny 
    na letištích a nádražích a ve zdravotnických zařízeních 
    (zcela uzavřeny jsou některé vybrané provozovny 
    a služby – prodej obuvy a oblečení, kadeřnictví apod.)
* většina státních institucí omezila možnost osobního jednání 
   a přednostně vyžaduje kontakt přes telefon či e-mailem,
   hledejte pokyny na jejich webových stránkách
* restaurace jsou zcela uzavřeny, umožněn je pouze prodej
   „okénkem“, případně rozvoz jídel
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TJ SOKOL informuje

OČIMA
ZASTUPITELE

Milí spoluobčané,
blíží se konec kalendářního roku a již 
nyní můžeme pomalu hodnotit, co 
všechno se v naší obci podařilo.

Realizace čističky odpadních vod se 
přehoupla do další fáze a teď nás čeká 
napojení jednotlivých domů. Věřím, 

že vše proběhne v dobré součinnosti. 
Je potřeba se obrnit trpělivostí a ještě 
chvíli tuto situaci s výkopovými pracemi 
vydržet. Doufám, že se příští rok podaří 
obci sehnat nějaké finanční dotace na 
opravu nejvíce poničených silnic. 

Těší mě, že se dokončily stavební 
parcely a naše obec se zase rozroste 
o dalších deset rodinných domů. I to 
svědčí o tom, že se obec ubírá správným 
směrem a že se tu dobře žije. Byl bych 
rád, kdyby se nadále pokračovalo 
s dotacemi na opravy a osídlování 
středu obce. Byla by škoda, kdyby 
právě tyto domy uprostřed obce zůstaly 
prázdné a bez péče by chátraly. I tady 
je dost možností k novému bydlení, 
ale boj s úřady bohužel není lehký  
a leckoho odradí.

S rozrůstáním obce a příchodem 
nových rodin s dětmi souvisí  
i zabezpečení kvalitních prostor nové 
mateřské školy. 

Velkou radost mám z toho, jakou 
práci s dětmi odvádějí místní spolky. 

Také bych chtěl pochválit základní 
školu za to, jak na jaře zvládla celou 
situaci zapříčiněnou Covidem. Tato 

situace tu byla poprvé a nikdo neměl 
žádné zkušenosti, ani zaručené rady, jak 
se s tím vypořádat. Myslím, že se s tím 
učitelský sbor popral na jedničku. Teď 
tu máme druhou vlnu pandemie, děti 
opět zůstaly doma a funguje distanční 
výuka. Je mi jasné, že to nese zvýšené 
nároky i na rodiče, ale nezbývá nám nic 
jiného než věřit, že se vše co nejdříve 
vrátí do normálu. 

Příští rok se ponese ve znamení 
výročí narození Karla Havlíčka 
Borovského a s tím budou spojené 
oslavy, které už snad proběhnou tak 
jak jsme zvyklí a nebudou se nás snad 
už týkat nynější opatření spojená 
s pandemií Covid – 19.

A co mě trápí? V dnešní době 
sociálních sítí se bohužel nejvíce lidí 
vyjadřuje právě tam a schází mi přímá 
komunikace z očí do očí. Dle mého 
názoru se při osobní komunikaci vyřeší 
problémy nejrychleji a bez zbytečných 
nedorozumění. Toto není jen problém 
naší obce, ale celé společnosti.
Přeji nám všem hodně zdraví  
a optimistický pohled.

Ladislav Hájek

FOTBALOVÉ SOUTĚŽE PŘEKRYL COVID.  
ŠKODA (NEJEN) PRO BOROVOU…

Vládní opatření nařízená 
v souvislosti s COVID – 19 výrazně 
omezily i volnočasové aktivity, 
fotbalové soutěže pochopitelně 
nevyjímaje. K jejich přerušení došlo 
již v první polovině října, do konce 
podzimní části tak stále schází ještě 
několik zápasů. Je to špatná zpráva 
(nejen) pro týmy TJ Sokol Havlíčkova 
Borová. Hlavně oba naše dospělé týmy 
chytaly v posledních utkáních druhý 
dech a současné pozastavení soutěží 
jim tak vůbec nehraje do karet. 

A TÝM: 
A mužstvo dokázalo ve dvou 

posledních utkáních po velmi dobrých 
výkonech srazit celky z nejvyšších pater 
tabulky. Jako velká posila se ukázal 
další navrátilec do borovského dresu 
Kamil Štukhejl. Například domácí 
derby se ždíreckou Dekorou nabídlo 
oboustranně zajímavý a kvalitní fotbal, 
navíc okořeněný čtyřmi domácími 
brankami. Škoda špatných výsledků 
s týmy ze spodní poloviny tabulky, 
mohlo z toho být lepší než průběžné 
sedmé místo s dvanácti body. 
Havlíčkova Borová – Havlíčkův Brod 
C 2:3(Veselský, Němec), Pohled – 
Havlíčkova Borová 1:2 (Veselý, Štukhejl),  
Havlíčkova Borová – Ždírec nad 

Doubravou B 4:0(Šrámek 2, Veselský, 
Běhounek)

B TÝM: 
Po bojovném výkonu dokázala 

Havlíčkova Borová získat bod ze 
hřiště Jeřišna – lídra III. třídy. Pak sice 
doma nechala všechny body Lipnici 
nad Sázavou, ale v dalším důležitém 
souboji naplno bodovala v Malči – 
opět přivezla vítězství z půdy soupeře, 
zatímco doma ještě naplno nebodovala 
ani jednou(!). Béčko tak poskočilo na 
deváté místo vyrovnané tabulky, ovšem 
se zdánlivě pohodlným náskokem na 
dva poslední celky soutěže.
Jeřišno – Havlíčkova Borová B 1:1 
(Benc), Havlíčkova Borová B – Lipnice 
nad Sázavou 1:2(Paušíma), Maleč – 
Havlíčkova Borova B 1:2(A. Fruhbauer, 
Rakušan)

STARŠÍ ŽÁCI: 
Těžké jsou začátky v nových 

soutěžích. Letos to – až do zastavení 
soutěží –  poznávalo i naše družstvo 
starších žáků, které do fotbalového 
kolotoče naskočilo po dlouholeté 
odmlce. Věkové a fyzické rozdíly 
mezi jednotlivými týmy jsou nyní na 
výsledcích velmi patrné. Ovšem s těžkou 
první sezonou trenéři dopředu počítali 
a věří, že v následujících ročnících se 
tým bezpochyby v tabulce, kde je nyní 
na předposlední příčce čtrnáctičlenné 
soutěže, výrazně zvedne. 

Havlíčkova Borová – Rozsochatec 
2:3(Němec 2), Havlíčkova Borová – 
Habry 0:14, Leština – Havlíčkova Borová 
7:2(Lipavský, Bruknerová)

STARŠÍ PŘÍPRAVKA: 
Nováčkem v letošním ročníku 

soutěží je i naše starší přípravka. Dětí, 
které spadají do této kategorie, máme 
dostatek (mnoho z nich ještě zároveň 
nastupuje za tým starších žáků –  
i to ukazuje na věkové znevýhodnění 
našeho nejstaršího žákovského 
družstva) a zápasy, kde mohou 
nastupovat proti fyzicky podobně 
disponovaným soupeřům, jsou pro ně 
důležité. Děti si více věří při hře s míčem 
a dokáží také dobře zakombinovat  
a neuchylovat se k odkopávání míčů. 
Výsledky v přípravkových kategoriích 
nejsou podstatné a dodejme, že tabulky 
se neevidují. 

MLADŠÍ PŘÍPRAVKA: 
Radost nám dělá také naše mladší 

přípravka. V první řadě tím, že na rozdíl 
od mnoha jiných týmů máme nyní 
dostatek dětí. Samozřejmě pak také 
tím, že na dětech je vidět obrovský 
posun ve hře - ve vnímání samotného 
utkání a v pochopení samotných 
principů fotbalu. Vždy máme radost, 
když se našim dětem povede zákrok, 
útočná akce a vstřelit gól, kterých 
dáváme dostatek. Doufejme, že i přes 
pozastavení soutěží děti u fotbalu 
vydrží i nadále.  Ani v soutěži mladších 
přípravek se tabulky nevedou. 

Jakub Janáček
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561 202 049 - účetní ZŠ, 087 ředitelna
561 202 089 - sborovna, 093 družina
561 202 033 - jídelna
734 230 317 - MŠ
info@zsborova.cz; www.zsborova.cz

                               ČÍSLO   3    ROČNÍK   21    ŠKOLNÍ ROK    2020/2021LETEM ŠKOLNÍM 
     SVĚTEM Současná pandemie koronaviru se ve škole dotýká nejenom nás, dospělých, 

ale především dětí. Hlavně ty mladší mají často otázky, protože nerozumějí tomu, 
proč nesmí právě teď do školy nebo proč nemohou navštěvovat své příbuzné  
a kamarády. Právě z těchto důvodů vznikl nápad s komiksem „Koroňák“, který by 
měl pomoci dospělým na toto téma s dětmi lépe komunikovat.  

Všichni se nacházíme v hodně vypjaté, náročné a zcela nové situaci, o které 
nemusí být s dětmi vždy snadné mluvit. Děti mimořádnost situace vnímají a stejně 
jako dospělí se s ní potřebují vypořádat. Pokuste si vyhradit alespoň chvilku času 
na povídání o současné situaci.                                                             Martina Brychtová
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NOVINKY ZE ŠKOLKY
Letošní  podzim se ujal své vlády 

velice rychle, přinesl pravé podzimní 
počasí a změny v přírodě, které děti se 
zaujetím pozorovaly a obdivovaly. Našim 
zrakům nemohly uniknout typické 
podzimní barvy na listech stromů a keřů, 
jejich barevné plody nebo jehličnaté 
stromy obalené šiškami. Nezapomněli 
jsme ani na oblíbené podzimní 
pouštění draka a vyřezávání dýní. 
Všechny činnosti v obou třídách jsme 
zaměřili právě na hry s přírodninami 
a barvami. Vždycky jsou pro děti tou 
pravou zábavou. Žabičky i Dráčci si tak 
rozvíjejí fantazii, tvořivost a vnímání 
všemi smysly. Přestože nám současná 
epidemiologická situace vyřadila 
z programu některé oblíbené akce pro 
děti a pro rodiče s dětmi (Vycházka 
podzimní přírodou se soutěžemi  
a opékáním, Uspávání broučků, kino 
Krucemburk), vynahrazujeme si vše 
prací a hrou ve třídách nebo venku. 

V rámci poznávání barviček si 
Žabičky uspořádaly svůj Červený den.

V pátek 2. října se Dráčci vypravili 
na tradiční discgolfový turnaj, který 
pořádali žáci IX. třídy na hřišti u vodárny. 
Na stupních vítězů se umístili Vanesska 
Antlová, Filip Nevole a Vítek Šnajdr.

S místem, ve kterém žijeme, se 
Žabičky blíže seznamovaly při návštěvě 
rodného domku K. H. Borovského  
a borovského kostela. Při vycházkách 
vyhledávaly důležité budovy našeho 
městyse a nezapomněly ani na 
kamarády z Jitkova, o kterém si 
vyprávěly.

Ve třídě Dráčků si děti užívaly 
červené pondělí, žluté úterý, zelenou 
středu, oranžový čtvrtek a barevný 
pátek. Byl to projektový týden plný 
zábavy, her a nových zážitků.

Dráčci zahájili projekt Vesmír a na 
jeden týden se vydali do nekonečného 
vesmíru. Spolu s jiskřičkou Světlankou 
a panáčkem Černínkem cestovali po 

planetách. Na cestu si vyrobili rakety na 
špejli, které vystřelovali brčkem. To byl 
zážitek! Všichni pilně pracovali, malovali, 
počítali, vystřihovali, prohlíželi, stavěli  
a z plastelíny společnými silami vytvořili 
sluneční soustavu. Ukázalo se, že Dráčci 
mají výbornou paměť – znají všechny 
planety.

kolektiv MŠ

Učení online, to, čeho jsme se všichni tak 
trochu obávali, je tady! My učitelé, my rodiče i děti. 
Ze dne na den zůstaly dveře naší základní školy zavřené! Ale 
troufám si říci, že jsme se s nastalou situací všichni poprali 
statečně. Již delší dobu před uzavřením škol jsme všichni 
intenzivně začali s přípravou právě na možnou distanční 
výuku. Všichni žáci byli postupně seznámeni s novým 
počítačovým programem Microsoft Teams, se kterým, 
nyní v distanční formě výuky, pracujeme. Vše jsme ve škole 
zkoušeli nanečisto, posílali jsme si úkoly, fotky, prezentace  
a další výukové materiály, dokonce i ti nejmenší si vyzkoušeli 
online hodinu s paní učitelkou! Třídní učitelé individuálně 
s žáky řešili možnosti práce na počítači z domova. Několika 
žákům škola zapůjčila notebooky a tablety, aby každý 
žák měl prostor pro svou práci. Další podnikaví žáci si 
sami obstarali použité počítače z různých internetových 
bazarů, někteří ho touto cestou získali dokonce i zdarma!!! 
Individuálně jsme řešili problémy dětí s připojením  

k internetu, s notebooky i v samotné orientaci v programu Teams. Pracovali jsme intenzivně a stále doufali, že výuka na dálku 
nenastane. Bohužel nastala! Ale troufám si říci, že jsme se všichni s nastalou situací vypořádali dobře. A jak to vše probíhá? 
Žáci pracují na zaslaných úkolech od pedagogů, vypracované je zasílají zpět a dostanou zpětnou vazbu, jak se jim úkol vydařil. 
Několikrát za den probíhá také online výuka, kde se žáci a učitelé slyší (v případě zájmu i vidí) a probírají další učivo a rozebírají 
problematické části, prostě skoro jako ve škole… Situace není pro nikoho jednoduchá, rodiče často pracují z domova, děti 
pracují z domova, ale věřím, že vše ve zdraví přečkáme a brzy se zase ve škole shledáme! 

Mgr. Jana Sobotková, učitelka informatiky

Žabičky žasly nad velikostí dýní připravených k vyřezávání. Foto: MŠ
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OD BOROVSKÉ DESÍTKY AŽ K TRENÉRSKÉ LICENCI
Když se před deseti lety z legrace 

přihlásil na první ročník Borovské 
desítky, možná sám netušil, jak často 
bude obouvat běžeckou obuv. Jardu 
Blažka neodradilo prachmizerné počasí 
na otevíracím ročníku našeho závodu  
a u běhání už zůstal. 

Neustále vylepšoval svoje časy, 
zkoušel další a další tratě a razantně tunil 
svoji výkonnost. Jarda, jeden z hlavních 

pořadatelů B10 a zastupitel našeho 
městyse, se postupně propracovává do 
širší špičky vytrvalců v České republice. 

A co víc – běhání jej chytlo natolik, 
že se rozhodl zvýšit i svoji odbornou 
kvalifikaci studiem trenérské licence. 
Jaká byla vlastně tvoje motivace 
k tomu, abys nezůstal pouze u nazutí 
bot a vyběhnutí na trať? Co tě vedlo 
k absolvování trenérského kurzu?

Jelikož se o pohyb a o běh 
především zajímám, chtěl jsem 
se dozvědět nové informace 
z této oblasti sportu. Vzhledem 
k tomu, že jsem se do dnešní 
doby nesvěřil pod taktovku 
žádného trenéra nebo 
tréninkové skupiny, ale snažím 
se sestavovat si trénink podle 
sebe, viděl jsem v absolvování 
tohoto kurzu novou příležitost 
na zlepšení své výkonnosti. No  
a v neposlední řadě bych chtěl mít 
také dostatečné vzdělání k tomu, 
abych své poznatky mohl předat 
dalším lidem a tento kurz je 
prvním krokem k tomu, jak 
toho mimo absolvování VŠ se 
sportovním zaměřením docílit.
Napadlo by tě vůbec před lety, 
že bys něco takového dělal? 
Čekal bys, že tě bude běhání tak 
bavit? 
Před 10 lety se zrovna konal 
první ročník Borovské desítky, 
kterého jsem se tehdy - spíše 
ze srandy - zúčastnil. V tu dobu 
jsem ještě neměl vůbec žádné 
informace o vytrvalostním běhu 

a vůbec by mě nenapadlo, že se tomu  
o pár let později budu celkem intenzivně 
věnovat.
V čem trenérský kurz vlastně spočíval, 
co jsi při něm musel plnit?
Celý kurz trval od pátečního večera do 
nedělního odpoledne. V rámci těchto 
tří dnů proběhlo celkem osm hodin 
teoretických přednášek a čtyři hodiny 
praxe a diskuzí na různá témata z oblasti 
kondičního běhu. Na závěr kurzu 
se složil test z řešené problematiky. 
Je nutno ale podotknout, že tento 
kurz je pouze prvním krokem. Nyní 
jsem již přihlášen na navazující kurz 
trenéra II. třídy, který je obsáhlejší  
a více do hloubky se zabývá jednotlivými 
tématy, od první pomoci, přes výživu, 
techniku běhu, až po výběr vhodné 
obuvi či sestavování a vedení tréninku. 
Na ten ještě navazuje poslední, týden 
trvající kurz trenéra I. třídy, po kterém 
se lze již plně a samostatně věnovat 
tréninku kondičních běžců.
Jarda je navíc jeden z pořadatelů 
další akce, kterou náš městys chystá 
pro oslavy roku KHB, totiž přeběhu 
Brixen – Borová. Akce „Vezeme Karla 
domů“ je předběžně naplánována 
na první polovinu příštího července  
a účastníci chtějí během několika dnů 
zdolat zhruba sedm set kilometrů 
z alpského Brixenu až do našeho 
městyse. Chybět by pochopitelně 
neměl ani fanouškovský doprovod  
a akce by mohla být zajímavě mediálně 
zajištěna. Zajímá vás více informací? 
Napište na: blaza17@email.cz . 

Jakub Janáček

ZÁVOD POŽÁRNÍ VŠESTRANNOSTI V SOBÍŇOVĚ
Po dlouhé „koronavirové“ pauze 

jsme se zúčastnili podzimního kola 
závodu požární všestrannosti, které 
se letos konalo 3. října v nedalekém 
Sobíňově. Celé září jsme se pilně 
připravovali. Trénovali jsme střelbu, 
lezení po laně, učili jsme se značky, 
základy první pomoci a vázání uzlů. 
Protože jsme se dlouho dobu neviděli, 
začátky byly těžké, ale myslím si, že se 
s tím naše děti popraly velice dobře. 

Do Sobíňova odjely bojovat celkem  
2 družstva mladších a 2 družstva 
starších. A jak jsme dopadli? Družstvo 
mladší A se umístilo na krásném  
18. místě a mladší B na 8. místě. Obě 
družstva mladších nás velice překvapila 
svými výsledky. Je vidět, že dřina se nám 
vyplatila. Družstvo starší A se umístilo 
na 40. místě a starší B na 52. místě. Zde 
musím podotknout, že starší družstva 
byla kvůli nedostatku dětí doplněna 
dětmi z mladších. Dokonce ve starším 

týmu běžely 2 holky, které se závodu 
účastnily poprvé. 

Také musím zmínit, že starší nám po 
celou dobu 
p ř í p r a v y 
p o m á h a l i 
s mladšími, 
t u d í ž 
n e z b y l o 
moc času 
věnovat se 
i jim. Proto 
se už těšíme 
na jarní 
kolo, kde 
zabojujeme 
a budeme 
se snažit 
v y l e p š i t 
n a š e 
v ý s l e d k y. 
Na všechny 
naše děti 

jsme moc pyšní, odvedly kus práce  
a těšíme se na další tréninky a závody.

Za mladé hasiče Eliška Hájková

Šikovní malí hasiči a hasičky. Foto: Eliška Hájková
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90. NAROZENINY PROFESORKY JANÁČKOVÉ

Letos v listopadu oslaví obdivuhodné 
životní jubileum významná rodačka 
z Havlíčkovy Borové, profesorka 
Jaroslava Janáčková (narozena  
24. 11. 1930). Připomeňme jen letmo 
všem čtenářům, že když se narodila do 
místní rolnické rodiny, byl prezidentem 
všem známý Tomáš Garrigue Masaryk, 
Havlíčkův Památník v obci se připravoval 
na slavnostní otevření (15. 8. 1931), 
škola na náměstí neměla socialistickou 
přístavbu a vůbec všechno v naší obci 

bylo dosti jinak. 
Paní profesorka 

studovala v Praze 
v 50. letech, které jak 
víme, nebyly vůbec 
klidným obdobím. 
Mezi lety 1959 až 
1985 pracovala jako 
odborná asistentka 
na katedře české  
a slovenské literatury 
FF UK, poté byla 
propuštěna a bez 
pedagogického úvazku 
pracovala na katedře 

dějin umění a estetiky a stala se 
vědeckou pracovnicí Ústavu pro českou 
a slovenskou literaturu.

 V čilé práci pokračovala i v 90. letech, 
roku 1992 získala zcela zaslouženou 
profesuru. Na jejím autorském kontě 
je nesčetně časopiseckých odborných 
článků, bibliografií a odborných 
publikací, zejména o českých literárních 
osobnostech 19. století, tj. Jakub Arbes, 
Božena Němcová, Alois Jirásek nebo 
také náš Karel Havlíček Borovský. 

Cituji z doslovu její skvělé knihy 

Strmé cesty (Kruh, 1990, s. 274-275), 
kterou vám všem tímto doporučuji 
k další četbě. Jedná se zejména  
o výbor z korespondence K. H. B: 
„Dopis je text zvláštního druhu. Vzniká 
pod tlakem momentální potřeby 
pisatele jako náhrada za přímý kontakt 
s adresátem. Tím je bezprostřední, ale 
také částečný a subjektivně zbarvený 
vztahem k člověku, k němuž míří. Je 
pochopitelné, že například matce 
psával Havlíček jinak než dalším lidem… 
Obracel se na ni zprvu převážně 
v praktických potřebách a později psával 
tak, aby mamince nepřidělával starosti 
o sebe, strasti existující, aby mírnil…“ 
Profesorka Janáčková nám tak dokázala 
představit „obraz Havlíčkovy osobnosti 
v dynamice života a dějin“. Poslechnout 
si ji můžete na Českém rozhlase 
(2005): https://cesky.radio.cz/babicka-
bozeny-nemcove-ocima-jaroslavy-
janackove-8097445 nebo si přečíst 
více na ČT24 (2012): https://ct24.
ceskatelevize.cz/kultura/1194989-
tezka-domluva-s-babickou. 

Ondřej Neubauer

Profesorka Janáčková: Ze své výminkářské lavičky potřebuju vědět, která bije
Nabízíme vám přepis části článku z publikace Souvislosti – Revue pro literaturu a kulturu (3/2014), které nám zapůjčila 
paní Zdeňka Machová, sestřenice profesorky Jaroslavy Janáčkové, s níž je v úzkém kontaktu. Vybíráme stati, které se týkají 
jejího vztahu k Havlíčkově Borové, kde se před neuvěřitelnými 90 lety narodila a která ji významně formovala pro její 
pozdější život. Autorkou textu je Daniela Iwashita, titulek jsme převzali z názvu kapitoly ve zmíněném revue.
Mládí, hospodaření rodičů, četba

Moji rodiče pocházeli z velkých 
hospodářství v Borové, ale mé dětství 
– a možná i životní postoje – trvale 
poznamenala jejich vzpoura. Odmítli 
čekat, jestli se tatínek, prvorozený 
z Musilových dětí z čísla 66, dočká 
dědičného statku, a udělali se pro 
sebe. Když mně byly asi tři roky, koupili 
si na dluh a částečně asi z maminčina 
věna chalupu č. 55, tatínek tehdy 
dostal z domova svůj podíl – okolo 
devíti hektarů polí a luk. Začátky byly 
těžké. Trvala ještě hospodářská krize, 
ale i později, až do války, vázl odbyt 
všech výpěstků včetně brambor a žita, 
erbovních produktů naší části Vysočiny. 
Pak zase na léta vládly povinné 
dodávky, to byly věčné starosti, jak 
co splnit, aby nepřišly pokuty a jiné 
strasti. Chalupa, která měla ve štítě 
rok 1878, potřebovala novou střechu, 
podlahy, v obci se rozváděl elektrický 
proud, s tím bylo pořád nějaké vydání, 
pak tatínek pokládal za samozřejmé, 
že jediný kůň má mít svoji stáj* – byl 

ze selského uvyklý na práci s koňmi, 
a jen s kravským potahem obdělávat 
pole odmítal... Všecky rodičovské 
rozepře, co si pamatuju, souvisely se 
splácením dluhů – na čem ještě šetřit, 
co si odepřít. Jediná dcera – sourozenci 
nepřišli – byla v očích rodičů dědičkou 
všeho, co s krajním sebezapřením 
budovali, ale také odmalička 
jejich pravou rukou a pomocnicí.  
Rádio jsme měli až po pětačtyřicátém, 
noviny se nepředplácely; když občas 
přišla před volbami do chalupy 
hromádka předvolebních listků a já se 
táty ptala, co s tím vším, odpovídal: 
To se nás netýká, my musíme dbát  
o pole a o dobytek, to nás živí. Knížka 
u nás bývala nejspíš půjčená (velkou 
čtenářkou byla maminka), pro mne se 
k Vánočům objednával jeden z titulů, 
které ve svém zásilkovém katalogu 
nabízelo nakladatelství Neubert  
a synové...

Zásadní změna nastala, když jsem 
začala pro mámu chodit do místní 
obecní knihovny; tam mi jednou pan 

učitel Štěpán 
Tecl v roli 
knihovníka strčil 
do bezradné 
ruky nějakého 

Jiráska. Do toho se začetla maminka  
a já s ní, koncem války jsme měly 
tohohle autora v malíčku. Já si hned 
nato v gymnazijní knihovně objevila 
Julia Zeyera a přečetla jsem všechno, co 
tam od něj bylo. Přečíst jeden titul od 
jednoho autora je taková ochutnávka 
(pokud se nejedná třeba o Erbenovu 
Kytici). Teprve naskrze čtený spisovatel 
objevuje člověku svět.
(*po půl století v této stáji, již zrekonstruované 
a proměněné k nepoznání, si zřídil svou 
pracovnu spisovatel Vojtěch Steklač, pozdější 
majitel domu „U Barvířů“ v ulici K Vepřové – 
pozn. redakce)
KHB v jejím životě i díle

Sochy Karla Havlíčka na borovském 
náměstí jsem se v raném dětství až 
trochu bála – osoba tak vysoko nad 
lidmi a tak jakoby nesmlouvavá. První 
přiblížení přišlo s nějakou výzvou někam 
vstoupit na začátku protektorátu. Ptám 
se táty, co mám dělat; prý ať si jdu 
přečíst, co je napsáno dole na pomníku 
Karla Havlíčka. (To je z Mé písně: 
Přislibujte si mně, /poučujte si mně, 
vyhrožujte si mně, /přece zrádcem 
nebudu!)

Když jsem se octla na vysoké 
škole a hledala témata diplomní, pak 

Profesorka Jaroslava Janáčková

...pokračování na str. 12
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kandidátské práce, v mé blízkosti už 
se tímto klasikem zabývala Marie 
Řepková. (…) Až za normalizace, za 
přibývajícího úpadku kulturní paměti, 
jsem se pokusila představit Havlíčka 
jako osobnost výborem z dopisů; ediční 
námět pro Listy ze strmých cest v ediční 
péči Věry Menclové jsem nakladatelství 
Kruh v Hradci Králové odevzdala 
krátce před tím, než jsem se v roce  
1981 octla na koronárce, a knížka 
po mnoha průtazích, jejich důvody 
jsem mohla jen tušit, vyšla až v roce 
1990 s názvem Strmé cesty a utonula 
v tehdejších nepřehledných haldách 
knih; mezitím už byl v oběhu objevný 
dvousvazkový výbor Alexandra 
Sticha z celého Havlíčka, vydaný v 
Československém spisovateli roku 
1986.

Co jsem si odnesla z domova 
pro odborné studium literatury, byl 
zcela nepředsudný zájem o takzvané 
lidovky: Baara, Klostermanna, Jiráska, 
Raise a další. V monografii o Aloisi 
Jiráskovi jsem si jako osu výkladu zvolila 
autorovu strategii střídající psaní „pro 
každého“ a pro kultivované čtenáře. (…) 
Ale dlouhodobě se po listopadu ujala  
v mé pedagogické práci až teprve 
Božena Němcová.
Náboženství, víra

Naše rodinné prostředí bylo vlažně 
katolické až ateistické. Moje babička 
mě zásobovala vzpomínkami na to, jak 
to chodilo na borovské faře za jistého 
faráře Moravce a jak o tom „Nemravci“ 
v Záři psával Filip Dobrovolný. (…)  
V dětství se moje máma se mnou 
loučila před spaním radou, abych se 
pomodlila – třeba jen Andělíčku, můj 
strážníku. Kdyby tam nahoře nic nebylo, 
dodávala, tak budeš dobře usínat, je to 
jako písnička. A kdyby tam někdo byl, 
pak ti modlitba pomůže... Když jsem 
v neděli po ránu odmítala vypravit 
se do kostela s kamarádkami, které 
chodily v houfu pravidelně, tatínek mi 
domlouval, jen ať jdu, ať nerostu jako 
dříví v lese. Někdy jsem nezdvořile 
namítla, proč nejde také on, a dověděla 
jsem se, on že to má za sebou...
Konec války

Dospívala jsem během války. K jejím 
obětem patřily také osoby z mé širší 
rodiny. Navíc pátého května 1945 Němci 
postříleli třináct lidí z vesnice kousek od 
nás, z obce asi o padesáti číslech; jejich 
pohřbů do řadového hrobu v Borové 
jsem se účastnila s předsevzetím, že za 
mého života se nic takového nesmí dít, 
můj svět že bude bez válek.

Bohužel ještě nestačily odeznít 
hrůzy války a poznala jsem zblízka, jak 
všecko v životě člověk – a navždycky 
– zpřevrací zákeřná smrt člověka 

nejbližšího; 1. září 1945 umřel po 
„nevinném“ domácím stonání můj táta, 
údajně na zápal plic. To byla choroba, 
kterou už před tím jednou v životě měl, 
tak se to nabízelo napsat i do úmrtního 
listu, ale já si pamatuju, že když jsem 
doktorovi vyprávěla, jak se před smrtí 
dusil, řekl mi, že tátu zardousila jeho 
neléčená štítná žláza.
Převrat 1948

(…) Když mi jednou maminka 
napsala, že jeden z mých strýců je 
ocejchován jako kulak* a má jít do 
vězení, chtěla jsem věřit, že budoucí 
spravedlnost musí každý z nás nějak 
vykoupit (jako že do ráje se jde 
přes očistec). Naštěstí předsedou* 
místního národního výboru byl tehdy 
strýcův spolužák z místní školy, který 
se snažil ohroženému „kulakovi“ 
pomáhat, jak to jen šlo, a to jak před 
potrestáním, tak i po něm. Strýc po 
návratu domů pracoval jako řadový 
člen JZD, vypomáhal také jako řezník  
v družstevní kuchyni. Mimochodem ten 
„náš“ předseda MNV se po sovětské 
invazi asi přestal hodit do strany a stal 
se kostelníkem. 
(*„Kulakem“ je myšlen František Musil, 
předsedou zřejmě František Nejedlý)

Kolektivizace
Očistcem si procházela moje 

maminka. Dřela do úpadu. Všecka 
starost a všecka odpovědnost za naše 
hospodářství na ni padaly za situace, 
kdy se pracovní síly z vesnice hnaly do 
továren a kdy hraničilo s nemožností 
najmout si mužskou sílu na stálou 
výpomoc po tom, co tatínek zemřel. 
Do prvního zemědělského družstva 
maminka odmítla vstoupit, že špatně 
hospodaří. Už když mě předtím dala 
na gymnázim, ledaskdo na mámu 
vykřikoval, že jedinou dceru dala 
studovat, jde si za lehčím živobytím,  
a na jejích polích se za ni mají dřít jiní. 
(…) V pracovní skupině, kam se dala 
p ř e ř a d i t , 
p o z n a l a 
m a m i n k a  
v jedné mé 
v r s t e v n i c i , 
paní Marii 
Z á r u b o v é , 
osobu sobě  
i mně 
s e s t e r s k y 
blízkou. Díky 
tomu mám v 
Borové ještě 
pořád kontakt 
ž i v é h o 
domova. A po 
čase nadešel i 
obrat: kdykoli 
p o č á t k e m 
normal izace 
z a s l e c h l a 

moje máma od nás s mužem kritické 
poznámky k tehdejší politice, namítala 
nám: „Co si teď najednou vymýšlíte? 
Slibovali jste kdysi pohádky. Ty nebyly. 
Ale jděte se teď podívat do JZD, tam se 
lidem daří, jak se jim nikdy ani nesnilo.
Okupace 1968

Srpen 1968 jsme prožívali jako naše 
rodinné drama. - Iluzí ubývalo čím dál 
rychleji také tím, že člověk dozrával – 
tedy stárnul. Já měla to štěstí v neštěstí, 
že se mi mezi pětatřicítkou a čtyřicítkou
narodily dvě děti. Všecko se mi tím 
obracelo k naději.
Božena Němcová

Až do vysoké školy jsem se s ní 
míjela. Pamatuju si, pravda, čítankovou 
ukázku z Babičky, asi také autorčiny 
pohádky jsem sem tam potkávala...  
Ale: někdy v prvních letech války nás 
přijel navštívit mladík z Hodonínska, 
který u nás pár let před tím jako kluk 
„sloužil“ za stravu a oblečení. Teď 
už byl doma na Slovácku v nějakém 
učení, dbal na své vystupování, chtěl 
se pochlubit svým rozhledem a mně 
daroval knihu od Boženy Němcové 
Dobrý člověk a jiné povídky. Dodnes tu 
knížku mám pro upamatování na dárce, 
o kterém už nic víc nevím, a na vlastní 
nevědomost. Musím se poctivě přiznat, 
že tehdy mi jméno autorky nic neříkalo; 
za pěknou knížku jsem samozřejmě 
zdvořile poděkovala, ale v duchu jsem 
namítla: Je jistě tolik krásných dívčích 
románků, které jsem nečetla a v Borové 
je nikdo nemá, půjčit si je nemám od 
koho – proč mi ten milý Fabián nepřivezl 
nějakou Jaromíru Hüttlovou? Dobrého 
člověka jsem začala číst, ale neuměla 
jsem to; pochybuju, že jsem ten 
žánrově kontrastní soubor nedlouhých 
příběhů a drobných črt Boženy 
Němcové napoprvé přečetla. (…) Když 
jsem svůj dluh vůči Němcové hodlala 
odčinit na vysoké škole, stála mi zase 
strašně vysoko. Až mě lekala prestižní 

Odtud Jaroslava Janáčková pochází a na tuto chaloupku ráda vzpomíná, říká 
se jí U Barvířů. Foto: Martina Brychtová

...pokračování ze str. 11
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NEJRADŠI MÁ KOPROVKU...
Paní Zdeňka Machová si s profesorkou Janáčkovou pravidelně dopisovaly, dnes obě dávají 

přednost telefonování. Většinou neuběhne měsíc, aby si nepopovídaly.
„Má Havlíčkovu Borovou strašně ráda. Neustále o ní mluví, vzpomíná, ptá se. Zajímalo 

ji třeba, jestli ta bříza za chaloupkou stále stojí,“ prozradila. Chaloupkou, v níž vyrostla, je 
poslední dům směrem na Vepřovou, kde bydlela s rodiči – manželi Musilovými, a říkalo se 
tam U Barvířů.

„Podle mě to je nesmírně skromná, energická a pracovitá žena. Vím, že vždycky přijela 
z vysoké školy, vzala kotouč a šla pracovat. Žila jen s maminkou a měla to dost krušné,“ 
doplnila. Její tatínek pocházel z Musilova statku, který již dnes neexistuje, na jeho místě 
vyrostl částečně domek a částečně malé dětské hřiště u silnice na Modlíkov. „Říkalo se 
tam Na poště, protože v roce 1868 tam byla pošta. Jezdila tam i koňka a za mého dětství 
se říkalo: Běž k Musilům na poště,“ vzpomíná Zdeňka Machová. S Jaroslavou Janáčkovou 
mají společnou babičku. Maminka paní profesorky se za svobodna jmenovala Tonarová  
a pocházela z chalupy na náměstí čp. 9 (U Danielů, U Vojáčků).

S Jaroslavou Janáčkovou telefonicky mluvila i těsně před uzávěrkou listopadových 
Borovských listů. Paní profesorka byla zrovna v té době v nemocnici, ale byla nadšená, že 
konečně vychází velký soubor Havlíčkovy korespondence, na kterém spolupracovala a velmi 
ji to bavilo. „Dokonce se mě ptala, jestli ho má koupit a poslat do borovského muzea,“ říká 
a dodává: „S Borovou je spojená pupeční šňůrou, miluje borovské brambory a nejradši 
má koprovku s bramborem. Je to opravdu skromná žena.“ Dodejme, že její syn, literární 
historik Pavel Janáček, byl deset let ředitelem Ústavu pro českou literaturu Akademie věd ČR 
(2010 – 2020), takže se dá říct, že se ctí pokračuje v maminčiných šlépějích. Zatímco ona se 
specializovala spíše na literaturu 19. století, on na českou populární literaturu, literaturu po 
roce 1945 a dějiny cenzury.                                                                                            Hana Tonarová

Letošní rok je náročný především 
pro naše zdraví a nejvíce pro to 
psychické! Od začátku roku jenom 
posloucháme a čteme, jak se virus 
šíří, kolik lidí je nakažených, kolik 
hospitalizovaných, kolik lidí umřelo…  
a více méně žádné akce, žádné 
pozitivní zprávy dnes v televizi, v rádiu, 
na internetu neseženete. Jaro v nás 
budilo sílu, že to brzy skončí, roušková 
jízda nám dodávala odvahu a my jsme 
věřili, že všechny přeložené akce z jara 
uskutečníme hned po prázdninách. 
Letní škola seniorů nás mrzela, ale 
věděli jsme, že nechceme nikoho právě 
z rizikové skupiny ohrozit. 

Jenže přišel podzim, dny se nám 
začaly krátit a seznam opatření opět 
rozšiřovat… A nám opět nezbývá 

nic jiného, než další nasmlouvané 
akce zrušit, ač máme vše nakoupené  
a připravené. Zrušit jsme museli už 
z dubna přeloženou akci „Ukliďme 
svět, ukliďme Česko“, stejně jako už 
jednou přeloženou dílnu pro seniory 
„Enkaustika – malování horkým 
voskem“. Nyní bohužel přistupujeme 
také k tomu, že rušíme i Svatomartinský 
průvod… ne však úplně! Nechceme 
se doma jen tak schovávat a číst ty 
negativní zprávy. Rozhodli jsme se 
oslovit mateřskou školku a maminky, 
co pořádají burzu, a zorganizovat 
další (nazvěme to trochu namyšleně) 
VÝSTAVU V ALEJI k vodárně. 

Po kladných ohlasech zjara jsme se 
rozhodli vytvořit podzimní výstavu na 
stromech. Můžete se tak při procházce 

k vodárně těšit na dýně, draky, bubáky… 
zkrátka co vás napadne. Vše budeme 
instalovat v den konání zrušeného 
Svatomartinského průvodu a v tento 
den bychom chtěli se setměním alej 
nasvítit lampiony a světýlky. Pokud 
nám bude počasí přát a sejdou se nám 
hezké výtvory, věřím, že se můžete 
jít projít, aniž byste museli chodit 
v davech a porušit tak nějaká opatření, 
a užít si nádech podzimně zbarvených 
stromů s krásným výhledem na kostel. 
A načerpat přitom trochu energie  
a odcházet s úsměvem na tváři, co ty 
naše děti dokázaly hezkého vytvořit. 

Snad se nám to povede!

Za Trojháček Jana Pavlasová

TROJHÁČEK HLÁSÍ, ANEB NEKLESÁME NA MYSLI!

199. VÝROČÍ NAROZENÍ KARLA HAVLÍČKA BOROVSKÉHO
Pouze rok nás dělí od 

vzácného kulatého výročí narození 
nejvýznamnějšího rodáka z Borové – 
Karla Havlíčka. I letos, v době příprav 
na takovéto významné jubileum, si 
připomeneme 31. říjen kladením kytice 
u sochy na náměstí. Brzy vyjde kalendář 
na „Rok Karla Havlíčka Borovského“, 
také se připravuje publikace, pohlednice 
a další upomínkové materiály. 

Na Instagramu můžete každou 
sobotu číst poučné, a ne vždycky úplně 
známé citáty Karla Havlíčka, vesměs 
z jeho nadčasových publicistických 
článků. V Památníku se již příležitostně 
zkouší hraná prohlídka muzea  

a připravuje se spolupráce i s dalšími 
organizacemi a muzei v regionu. Sice si 
organizátoři nemohou v této zvláštní a 
tísnivé době být jisti, zda se plánované 
akce budou moci za rok uskutečnit, 
avšak přesto všichni pracují se značnou 
obětavostí. 

Nezoufejme a řiďme se duchem 
Borovského slov: „Za nehodno jest 
nás lekati a strachovati se před zlými: 
nejsme my slepí nástrojové času, 
ale jsme pánové jeho, sami tvůrcové 
svého osudu. Nesténejme zdětile, ale 
jako mužové chopme se činu.“ (Úvod 
do nového ročníku Národních novin  
2. 1. 1849, ohlédnutí za rokem 1848).  

A také: „Musíme tedy tento lid 
poučovati, a tak se vždy přibližovat  
k žádoucímu cíli. Třeba by to nebylo 
za rok, za dvě léta, proto ještě nebude 
rozumný člověk zoufat, aniž hodí 
prací svou o zem a nechá všeho díla... 
Třeba by naše síly v této době byly 
ještě nepostačitelné, ale vězme, že 
si můžeme tyto síly sami zvětšovat, 
když budeme činností, vytrvalostí  
a obezřetností poučovat spoluobčany 
své…“ („Útěcha v zlém čase“, Národní 
noviny, 27. 3. 1849).

Ondřej Neubauer

práce, jaké se od počátku 
padesátých let jejímu 
dílu a životu dostávalo; 
vycházely její Spisy, za 
ně odpovídali specialisté 
nejvýš renomovaní...

Když nakladatelství 
Český spisovatel – prý na 
žádost knihkupců – začalo 
někdy v roce 1994 uvažovat 
o výboru z korespondence 
Boženy Němcové, obrátilo 
se přirozeně na Mojmíra 
Otrubu. Jenomže kolega 
Otruba mi slavnou klasičku 
předal. Pustila jsem se 
tedy poprvé do soustavné 
četby velké autorky  
a zároveň propadla její 
korespondenci. K dovršení 
radosti z toho, co jsem 
si tak – nejen pro sebe 
– objevovala, přispěl 
souhlasem doprovodit mé 
Lamentace svými kolážemi 
Jiří Kolář...

Vybrala Hana Tonarová



 ZPRAVODAJ MĚSTYSE HAVLÍČKOVA BOROVÁ a osad PERŠÍKOV A ŽELEZNÉ HORKY       LISTOPAD  2020   

14

ZUBNÍ POHOTOVOST LISTOPAD 2020
7. - 8. 11. 2020                      Cyrusová Eva, Havlíčkova 2235, Havlíčkův Brod, tel.: 569 432 014
14. - 15. 11, 17. 11. 2020    Ciubrei Dumitri, Habrecká 450, Ledeč nad Sázavou, tel.: 702 029 924
21. - 22. 11. 2020                  Landsmanová Romana, Hrnčířská 2925, Havlíčkův Brod, tel.: 569 428 238
28. - 29. 11. 2020                  Hlaváčová Romana, Hrnčířská 2925, Havlíčkův Brod, tel.: 569 628 176
5. - 6. 12. 2020                      Szwaczyna Kazimír, Okrouhlice 186, tel.: 569 489 174
V případě, že je služba NEOBSAZENA, je možno využít zubní pohotovosti v okrese Jihlava - https://www.nemji.cz/zubni-pohoto-
vost-2013/d-5531

K A L E N D Á Ř   A K C Í   P Ř E D   N Á M I
7. 11.
2020

SBĚR ŽELEZNÉHO ŠROTU,
pozvánka str. 5

14. 11.
2020

PODZIM V ALEJI,
pozvánka str. 2

21. - 22. 11.
2020

14:00 - 
17:00

BURZA KNIH, 
pozvánka str. 2

Více informací vždy aktuálně na www.havlickovaborova.cz.

SBĚRNÝ DVŮR
Sběrný dvůr je otevřen pro veřejnost 
vždy ve středu a v sobotu od 10 do 
12 hodin, a to ještě po celý listopad. 
Kontejnery se již po obci a místních 
částech rozmísťovat nebudou, proto 
prosíme využijte možnosti odvézt 
trávu, větve a zbytky zeleně na 
sběrný dvůr.

SOKOLOVNA VČERA A DNES
Máme problém a prosíme nejen 

borovské občany, ale i lidi, kteří nás čtou 
a již třeba dlouhá léta v obci nebydlí,  
o pomoc. 

Ačkoli v sokolovně průběžně 
už několik let pokračují opravy  
a rekonstrukce, my v redakční radě 
trochu překvapivě zjistili, že o počátcích 
sokolovny v Havlíčkově Borové toho 
známe jen velmi málo. A dokonce ani 
přesně nevíme, zda a kdy byl položen 
základní kámen, kdy probíhala výstavba 
sokolovny a kdy byla dokončena. 
Případně, zda byla sokolovna a kdy 
slavnostně otevřena.

Například v knize Havlíčkova Borová 
ve svědectví starých pergamenů se 
uvádí, že Sokol byl u nás založen  
v roce 1921. Také poměrně s určitostí 
víme, že členové Sokola si pronajímali 
sál hostince u Františka Tonara, kde se 
scházeli například k promítání kina. 

Co tušíme, je, že částí iniciátorů 
výstavby sokolovny byla zřejmě rodina 
Bukovských a Dvořákových. Poslední 
borovský sládek František Dvořák se 
údajně zasadil o to, aby se výstavby 
sokolovny ujal stavitel Novotný  
z Hlinska. Dle zápisků Karla Dvořáka 
z čp. 122 se dozvídáme, že položení 
základního kamene se uskutečnilo  
17. září 1932, v den stého výročí 
narození doktora Miroslava Tyrše. Rádi 
bychom to však ověřili z dalších zdrojů, 
stejně jako to, kdy a jakým způsobem 
probíhala výstavba, kdo se na ní podílel 
a také jaká následovala anabáze se 
zřizováním hřiště – které bylo postupně 
budováno různých místech v obci  
a okolí. Nevíme, kdy se chodilo cvičit 
k Lukšům, v kterých letech přesně 

do Kopanin, kdy  
k pivovaru a podobně  
a kdy a jak přesně 
získali cvičenci 
pozemek u sokolovny. 

Proto prosíme 
všechny, kdo mají staré 
fotografie sokolovny, 
mají nějaké zdroje 
informací, rodinné 
zkazky a příběhy svých 
předků o této etapě 
historie obce, aby se 
s námi o ně podělili. Máme zájem také  
o všechny fotografie velmi staré  
i ty, které se týkají úprav a přístavby 
sokolovny. 

Informace můžete vhazovat do 
schránky u úřadu městyse nebo  

k Haně Tonarové v čp. 12, posílat na 
e-mail: h.tonarova@seznam.cz nebo 
kubajanac@seznam.cz. Všem velmi 
děkujeme a získané informace budeme 
průběžně zveřejňovat.

Hana Tonarová
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Den jazyků na 1. stupni. Foto: ZŠ

Přírodniny posbírané a natrhané při vycházkách využily Žabičky k výzdobě 
dýňové podzimní vázy. Foto: MŠ

První tři vítězní Dráčci na discgolfovém turnaji. Foto: MŠ

Dýňový domeček je připravený na malou školičkovou slavnost 
Uspávání broučků. Foto: MŠ

Práce s magnetickou stavebnicí ve 2. ročníku. Foto: ZŠ

Vítězové discgolfového turnaje s deváťáky na hřišti u vodárny začátkem 
října. Foto: ZŠ

Návštěva páťáků v expozici těsně před tím, než byly školy uzavřeny. 
Foto: Vlasta Slámová

Červené pondělí ve třídě Dráčků. Foto: MŠ
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Online hodina angličtiny s učitelem Markem Kotrčem. Foto: Martina 
Brychtová

Deváťačky a Simona Karásková při prodeji kytiček. Foto: Ilona Doležalová

VÍTE, ŽE? V zasedací místnosti úřadu městyse můžete vidět velký obraz Karla Havlíčka Borovského. Ale víte, odkud se u nás vzal? Do Borové ho 
před více než 20 lety věnoval současný majitel zámku v nedaleké Malči Václav Macháček – Rieger (na snímku vlevo při výkladu). Jeho prapradě-
dečkem byl někdejší majitel panství a přední český politik František Ladislav Rieger. Návštěva zámku v Malči by se příští rok měla stát jedním z 
bodů Havlíčkovských oslav, neboť Havlíček spolu s Riegrem hráli významnou roli v počátcích moderní české politiky. Foto: Jakub Janáček

Družstvo hasičů na soutěži v Sobíňově. Foto: Eliška Hájková

Pracovní ruch na křižovatce ulic Horecká a Družstevní. Foto: Martina 
Brychtová

Áčko Havlíčkovy Borové v dosud posledním odehraném zápase 
vypráskalo Žďírec nad Doubravou 4:0. Foto: Jiří Veselský

Moštárnu letos od 18. září do 16. října navštívilo 113 lidí, kteří si 
odnesli 3576 litrů moštu. Ilustrační foto: Linda Burianová


